
Radičeva stranka, v katero je vstopil voditelj Samo« 
stojne kmetijske stranke in duševni oče »Kmetijskega lis
ta« poslanec 1. Pucelj, je sedaj 3 mesece na vladi, a nikjer 
ni onih dobrot, katere so radičevci za časa volitev oblju
bovali, nikjer dobrot, katere vedno in vedno obljublja slo
venskemu ljudstvu »Kmetijski list.« Prvo, kar so storili po
slanci Radičeve stranke in ž njimi vred g. Pucelj, je 'bilo, 
da so koncem julija glasovali za dvanajstine, s tem glaso
vali za vse stare, pretirane davke, za v prejšnjih dvanajsti
nah z glasovi slovenskih poslancev dr. Pivko in dr. Žerjav 
povišan invalidski davek, za novi komorski davek in 2% 
davek za delavce, odobrili so povišanje cene za sol, odo
brili so novo carinsko tarifo, katera obdrži še nadalje iz
vozne carine za izvoz živine in lesa, obenem pa znatno po
višuje uvozne carine za kmetijske potrebščine (galico), u
metna gnojila, semena, kmetijsko orodje in stroje, marui
fakturo in železnino. Koliko bi pisal in zmerjal »Kmetijski 
list«, ako bi »klerikalni« poslanci le za jeden izmed nave
denih davkov glasovali, a sedaj ne pove svojim bralcem in 
somišljenikom, da se pravi ljudi prav pošteno za norca i
meti, ako se v listu rohni in protestira proti prevelikim 
davkom, in sicer se to vrši na ukaz g. Pucelja, v Beogradu 
se pa z glasovanjem odobri vse stare povišane davke in 
glasuje za nove davke, ki bodo davčno neenakost še po
slabšali na škodo Slovenije, ki bodo povzročili, da bodo 
gospodarske razmere še obupnejše. Gostobesedni »Kmet. 
list« bi naj povedal odkrito in možato, da podpirajo od no
vembra lanskega leta naprej vlado »napredni« poslanci dr. 
Pivko, dr. Žerjav, v zadnjih treh mesecih Pucelj in Kele
mina, a plačilo davkov je letos znatno višje kot lani, dražb 
in eksekucij je letos več kot prej v petih letih skupaj, šte
vilo konkurzov se je skoro potrojilo. Odgovornost za pre
tirano obdačenje nosijo oni, ki glasujejo za vse davke, ker 
dajejo s tem potuho davčnim oblastim in delegatu mini
strstva financ v Ljubljani, da morejo še nadalje neusmilje
no navijati davčni vijak. 

V dokaz zadnjih trditev navajam nekaj uradno objav
ljenih številk, ki ob enem jasno pričajo o neenakosti davč
nih bremen v naši državi. 

Neposrednih davkov je plačala Slovenija letos v 8 
mesecih 88.8 milijonov dinarjev, za 35 mihjonov dinarjev 
(140 milijonov 'kron) več kot lani, dočim je Srbija s Črno
goro, ki šteje skoro 5 milijonov prebivalcev, — Slovenija 
šteje le 1 milijon prebivalcev — plačala le 113 milijonov 
dinarjev, plačala ni niti dvakrat toliko, kot Slovenija, kar 
je razumljivo, če se pomisli, da ni v Srbiji in Črnigori do
hodnine. 

Izvanrednih doklad je plačala Slovenija letos v osmih 
mesecih 40.5 milijonov dinarjev, za 16 milijonov dinarjev 
(64 milijonov kron) več kot lani, dočim je Srbija s Črno
goro plačala malo več kot Slovenija in sicer le 46.8 mili
jonov dinarjev. 

Davka na poslovni promet je plačala Slovenija letos 
v 8 mesecih 2Q.5 milijonov dinarjev, za 4 milijone dinarjev 
(16 milijonov kron) več kot lani. Srbija s ČrnogOTo je pla
čala le 23.9 milijonov dinarjev, plačala je manj kot Slo
venija, manj kot lani,dočim je neposrednih davkov in iz
vanrednih doklad plačala približno toliko kot lani. Davek 
na poslovni promet je nov, enoten davek za celo državo, 
a številke jasno kažejo, da se ta davek v Sloveniji predpi
suje in plačuje od vseh obrtnikov in trgovcev ter kmetov, 
ki tu in tam napravijo kako lesno kučr'o ali kupčijo z ži
vino, dočim ga v Srbiji ne plačujejo ali ne v do voljni meri 
trgovci in industrijci. Slovenija je plačala več kot eno pe
tinko davka na poslovni promet v celi državi, akoravno 
šteje le eno dvanajstinko prebivalstva. 

Invalidskega davka je plačala Slovenija letos v osmih 
mesecih 11.2 milijona dinarjev, za milijonov dinarjev (20 
milijonov ,kron) več kot lani, med tem ko je plačala Srbija 
le 9.5 milijonov dinarjev, plačala je manj kot Slovenija. 
Kljub večjemu plačilu Slovenije ne dobijo invalidi v Slo
veniji niti polovico tega, kar dobijo invalidi v Srbiji. 

Slovenija je letos plačala v 8 mescih na neposrednih 
davkih, iizvanrednSh dokladah, davku na poslovni promet 
in invalidskem davku za 240 milijonov kron več kot lani. 
Do konca leta bo plačilo Slovenije gotovo za 400 milijo
nov kron večje kot lani. Ne smemo se torej čuditi, da so 
letos davčni eksekutoTji dnevni gosti v hišah davkoplače
valcev v Sloveniji, da se pomnožuje število eksekutorjev, 
da se vsako nedeljo razglasuje pri cerkvah cela kopica 
dražb, ker ljudje, četudi bi hoteli, — niso v stanu plačati 
predpisanih davkov. Vse to se godi letos, ko podpirata 
vlado poslanca Pucelj in Kelemina, kar si je treba dobro 
zapomniti! 

Časopisje nasprotnih strank letos z nami vred prote
stira proti preveliki obremenitvi Slovenije, prirejajo se sku 
pni protestni shodi vseh strank, poziva se na ustanovitev 
enotne slovenske davčne fronte, a — poslanci Ivan Pucelj, 
Kelemina, dr. Pivko in dr. Žerjav molčijo! Jugoslovan
ski klub se je vedno boril proti neznosnim bremenom Slo
venije in je tudi sedaj zvest volilcem danim obljubam vlo
žil dne 23. t. m. obširno interpelacijo na ministra financ, 
v kateri opozarja na pretirano obremenitev Slovenije, na 
protizakonito postopanje davčnih oblasti in zahteva omi
ljenje davčne prakse, M se je uvedla v Sloveniji. Radoved
ni smo, kako stališče bodo zavzemali gg. poslanci Pucelj 
Kelemina, dr. Pivko in dr. Žerjav, ko pride interpelacija v 
narodni skupščini v razpravo, radovedni smo, ali bodo S 
svojim nastopom pokazali, kakor to zahteva napredno ča
sopisje, da obstoji enotna slovenska davčna fronta. 

Vlad. Pušenjak. 

»Kmetijski list« je opetovano predbacival SLS, da ni 
nič storila za znižanje davkov lansko leto, ko je bila na 
vladi. Previdno je zamolčal, da je bila SLS samo tri mesce 
na vladi, da narodna skupščina vsled znanih spletk ni de
lovala, da je vlada prevzela od prejšnje vlade slab prora
čun, ki je bil šele 4 mesce v veljavi in se je moralo državno 
gospodarstvo še nadaljnjih 8 mescev voditi na podlagi sta 
rega proračuna, previdno je zamolčal, da ni niti jeden fin. 
zakon prišel v razpravo, da takratna vlada ni niti jednega 
davka povišala, niti jednega novega davka vpeljala. »Kme
tijski list« je pozabil omeniti, da je vlada, v kateri so sedeli 
zastopniki SLS, predlagala nov proračun, v katerem je bilo 
mnogo olajšav glede dohodnine, pozabil omeniti, da je ta
kratni finančni minister dr. Spaho dal navodila finančnemu 
delegatu v Ljubljani, da se milejše postopa pri predpisu 
dohodnine, da se ugodno rešijo rekurzi proti predpisu pre
tirane dohodnine. 

Plačevanje davkov, 


